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»جمعيت«
 عامل برقراري امنيت 

مهدينيكضمير
در نگاه نخس��ت بحث تع��داد فرزن��دان و جمعيت 
امري فردي به نظر مي رسد كه به تصميم خانواده ها 
بس��تگي دارد، اما در نگاه كلان تر متوجه مي شويم 
مس��ئله تعداد فرزندان كه به موضوع رشد جمعيت 
كش��ور منتهي مي ش��ود، امري فردي و تصميمي 
شخصي نيست بلكه موضوعي است كه در سطحي 
كلان تر بر كل جامعه و كشور و حتي بر مسئله امنيت 

تأثيرگذار است. 
افزاي��ش جمعيت امنيت ف��رد، خان��واده، جامعه و 
كشور را تأمين مي كند. به اين مفهوم افرادي كه در 
خانواده هاي پرجمعيت تر زندگي مي كنند، احساس 
امنيت بيش��تري دارند، چون با تعداد بيش��تري از 
عزيزان و نزديكان خود در ارتباطند و اين ارتباطات 

گسترده در تأمين امنيت رواني فرد اثرگذار است. 
از س��وي ديگر در ح��وزه امنيت خانوادگ��ي نيز در 
خانواده هاي پرجمعيت تعداد بيش��تري از افراد در 
كنار يكديگر حضور دارند و همديگر را پش��تيباني 
مي كنند، اين مسئله علاوه بر اينكه در ايجاد امنيت 
خاطر و آرامش رواني يكايك اعضاي خانواده اثرگذار 
است، در ديد كلان تر به خانواده هم احساس امنيت 

مي دهد. 
در نگاه كلان تر در شهر، جامعه و كشور نيز با افزايش 
جمعيت مي توان به امنيت بيشتري دست يافت، اما 
در جامعه ام��روز علاوه بر مس��ئله كميت جمعيت، 

كيفيت جمعيت نيز بر اين مهم تأثيرگذار است. 
بديهي اس��ت جمعيتي كه پرورش نيافته باشد و به 
سمت و سوي آسيب ها كش��يده شده باشد، نه فقط 
موجب ايجاد آرامش و امنيت نمي شود بلكه ممكن 
است خودش نيز به مسئله اي ضدامنيت تبديل شود، 
بنابراي��ن در كنار توجه به مس��ئله كميت جمعيت 
و تأكيد بر رش��د جمعيت بايد كيفي��ت جمعيت و 
امكانات آموزشي و پرورشي براي داشتن جمعيتي 

بالنده و پويا را هم مدنظر قرار داد. 
با تمام اينها مس��ئله جمعيت و امني��ت موضوعي 
تك بعدي نيس��ت. ب��راي تبيين مس��ئله امنيت و 
جمعيت بايد اين موضوع را از ابع��اد مختلفي مورد 
واكاوي ق��رار دهيم. يكي از مهم تري��ن ابعاد در اين 
مسئله نحوه توزيع جمعيت در كشور است. بر اساس 
سياس��ت هاي كلي جمعيت بازتوزي��ع جغرافيايي 
جمعيت يكي از نكات مهمي اس��ت كه مي تواند بر 

مسئله امنيت اثر بگذارد. 
در بنده��اي 9 تا 11 سياس��ت هاي كل��ي جمعيت 

آمده است:
* بازتوزيع فضايي و جغرافيايي جمعيت، متناسب با 
ظرفيت زيستي با تأكيد بر تأمين آب با هدف توزيع 

متعادل و كاهش فشار جمعيتي. 
* حف��ظ و جذب جمعي��ت در روس��تاها و مناطق 
مرزي و كم تراك��م و ايجاد مراك��ز جديد جمعيتي 
به ويژه در جزاير و س��واحل خليج ف��ارس و درياي 
عمان از طريق توسعه شبكه هاي زيربنايي، حمايت 
و تشويق سرمايه گذاري و ايجاد فضاي كسب و كار 

با درآمد كافي. 
* مديريت مهاج��رت به داخل و خ��ارج هماهنگ 
با سياس��ت هاي كل��ي جمعيت با تدوي��ن و اجراي 

سازوكارهاي مناسب. 
يكي از مهم ترين دلايل تمركز بر مس��ئله بازتوزيع 
جمعيت و تأكيد بر موض��وع خالي نماندن مرزهاي 
كشور از سكنه، بحث هاي امنيتي مرتبط با موضوع 

جمعيت است. 
به ط��ور كل��ي تراكم نس��بي و زيس��تي جمعيت و 
فشردگي آن در واحد س��طح بايد به شكلي متعادل 
و بهره مند از امكانات و متناس��ب با اهداف كشور در 

حوزه هاي اقتصادي سياسي و فرهنگي باشد. 
در حوزه هاي نظامي و امنيت��ي هم جمعيت يكي از 
فاكتورهاي مهم محسوب مي ش��ود، به گونه اي كه 
ميزان جمعيت يك كش��ور تعيين كننده نيروهايي 
است كه در مواقع لزوم و ضرورت هاي امنيتي مي توان 
گرد هم آورد و در برابر تهاجم هاي نظامي و امنيتي 

بسيج كرد. 
طبق نظريه هاي نظامي و امنيتي هرگاه نيروهاي بين 
20 تا 65سال كشوري حدود 35درصد از جمعيت 
آن كشور را تشكيل دهند، چنين سرزميني از بهترين 
و مطلوب ترين عوامل ژئوپلتيك��ي به منظور حفظ 
امنيت، ثبات سياسي و توس��عه اقتصادي برخوردار 
اس��ت. در عين حال در اي��ن بين مس��ئله كيفيت 
جمعي��ت هم مهم و اثرگذار اس��ت و بديهي اس��ت 
اگر جمعيت آموزش لازم را نديده باشند و در مسير 
رشد و ارتقاي ارزش هاي انساني قرار نگرفته باشند، 
نمي توانند اثرگ��ذاري لازم را در بحث هاي امنيتي 
داشته باش��ند. در عين حال يكي از موضوعات مهم 
ديگر در حوزه بازتوزيع جمعيت توجه به ويژگي ها و 
مسائل زيست محيطي است؛ موضوعي كه هم اكنون 
هم در مرزهاي كشورمان به چالش تبديل شده و به 
واسطه مشكلات آب و ساير چالش هايي از اين دست 
با كاهش جمعيت ساكن در مرزهاي كشور مواجهيم، 
پس اگر از زوايه امنيت هم به مس��ئله جمعيت نگاه 
كنيم، اين مسئله موضوعي حائز اهميت است اما بايد 

براي اين مهم برنامه ريزي داشت. 

جمعیت پایدار

خانمبياباني!همانطوركهميدانيددراسلام
قوانينيدرحوزهحجابوجودداردوبعداز
انقلابنيزدرقانونمااحكاميبرايحجاب
وج�ودداردكهدرح�وزهاحكامس�لبيو
برخوردبابدحجابيج�ايميگيرد.ازنگاه
شماباوجودچنيناحكاميضرورتتصويب
مصوبهشورايعاليانقلابفرهنگيوقانون
گس�ترشراهكاره�ایفرهن�گحجابو

عفافچهبود؟
 يكي از مبان��ي اعتقادي ما حجاب و ج��زو بنيان هاي 
فكري و ديني اس��ت و تأكيد بس��يار زيادي در قرآن 
بر حجاب شده اس��ت. علاوه بر اس��لام در ساير اديان 
و مكاتب هم بر بحث حجاب تأكيد ش��ده است. بحث 
حيات و عفت دو مقوله وابسته به هم هستند كه كاملًا 
فطري است و از فطرت سرچشمه مي گيرد. اين حيا و 
عفت در واقع موضوعي دروني و باطني است اما ظهور 
و بروز ظاهري آن را در پوشش مناسب و به تعبير ديني 
آن در حجاب مي بينيم. تأكيد خداوند بر مسئله عفاف 
و حجاب بر مبناي مصلحت هايي اس��ت كه براي يك 
زيس��ت اجتماعي وجود دارد و حجاب و نوع پوش��ش 
مناسب موجب مي ش��ود فرد با آرامش و بدون آسيب 

در جامعه وارد شود. 
بحث حجاب منحصر به زن نيس��ت. ه��ر چند زنان از 
جذابيت جنسي بيشتری برخوردارند و مسئله حجاب 
براي آنها بيش��تر مورد تأكيد قرار گرفته است اما قرار 
نيست مردان هم هر طور خواستند در جامعه وارد شوند. 
همينطور زنان به واسطه روح لطيفي كه دارند بيشتر 
متضرر مي شوند، پس تأكيد بر حجاب براي محافظت 
خود زنان است، وگرنه پوشش متناسب با مردان مورد 

تأكيد دين است. 
در بحث ضرورت تصويب قانون��ي ايجابي براي ترويج 
فرهنگ عفاف و حجاب بايد بگوييم كه تصويب مصوبه 
427 در س��ال1384 ضرورت داش��ت چراكه موضوع 
عف��اف و حجاب يك بح��ث فرهنگي اس��ت، بنابراين 
صرف قوانين سلبي نمي تواند اين رفتار را كه ناشي از 
يك بينش خاص است در جامعه ساري و جاري كنيم، 
فلذا براي هدايت افراد در يك مس��ير درس��ت و مدار 
صحيح و اصلاح بينش آنها ضرورت داش��ت يك بسته 
قانوني در ارتباط با اين مس��ئله فرهنگي و بينشي كه 
ارتباط مس��تقيم با باورها و ارزش هاي ما دارد تدوين 
كنيم اما اين مصوبه به هيچ عنوان اجرايي نشد. صرفاً 
در بخش هايي بس��يار نازل و سطحي شاهد اجراي آن 

بوديم. 
موانعاجراياينقانونراچهميبينيد؟

صريح بگويم مهم ترين دليل اجرانشدن اين قانون نبود 
اراده كافي در متوليان امر بوده است. متأسفانه حجاب 
و عفاف مورد بهره برداري سياسي قرار گرفت تا حدي 
كه مسئله حجاب به عنوان گزينه اي براي جلب آراي 
كانديداها تبديل شد. هرگاه سياسيون به دنبال جلب 
آراي زنان بودند، بحث هاي پوش��ش و عفاف و حجاب 
را مطرح كردند و موجب ش��دند ظلمي بزرگ به يك 
فريضه الهي اتفاق بيفتد. بسته اي كه در مصوبه 427 و 

مكمل آن 820 شوراي انقلاب فرهنگي در پايان نيمه 
نخست سال1398 داريم، بسته جامع و كاملي است، اما 
به هيچ عنوان به آن عمل نكرده ايم، تنها بعضي نهادها 
به عنوان وظيفه انقلابي خود به بخش هايي از آن عمل 
كرده اند، اما اينكه تمامي دستگاه ها به طور جد به دنبال 
اجرا و پيگيري و نظارت بر اجراي اين مصوبه باشند، به 

هيچ وجه اتفاق نيفتاده است. 
ش�ايدضمان�تاجراي�يمناس�بيبراي
اي�نمصوب�هدرنظرگرفتهنش�دهاس�ت
ي�ادس�تگاههايمس�ئولب�رآننظارت

نداشتهاند؟
حتي خود شوراي عالي انقلاب فرهنگي هم متأسفانه در 
اين موضوع قصور كرده است، زيرا رؤساي شوراي عالي 
انقلاب فرهنگي همان سياسيون هستند كه هر چند 
سال هم تغيير مي كنند، پس اين هم متأثر از آن است، 

شايد سازوكار درستي ديده نشده است. 
طبققان�ونعف�افوحجابدس�تگاهها
موظفندهرششماهيكبارگزارشعملكرد
خودرابهشورايعاليانقلابفرهنگيارائه
دهندوطبيعتاًانتظارميروداينش�ورااز
دستگاههامطالبهداشتهباشدوشايديكي
ازدلايلقصوردستگاههاهمينعدممطالبه
شورايعاليانقلابفرهنگيازآنهاباشد.

اينطورنيست؟
بله همين طور اس��ت. همانطور كه عرض كردم رئيس 
ش��وراي انقلاب فرهنگ��ي رئيس جمهور اس��ت و اگر 
رئيس جمهوري به حجاب و عفاف اعتقاد نداشته باشد و 
اين بحث را دستاويزي براي جلب آرای دختران و زنان 
قرار دهد، طبيعي اس��ت كه اين موضوع ناديده گرفته 
مي شود، بنابراين مي توان گفت متوليان امر اراده جدي 
براي اجراي موضوع نداشته اند، والا از نگاه كارشناسان 
اگر خود اين موضوع م��ورد توجه قرار مي گرفت، ما در 
اين جايگاه از وضعيت پوشش قرار نگرفته بوديم، امروز 
با يك شيب فوق العاده نزولي در حوزه عفاف و حجاب 

مواجهيم. 
درمصوبهش�ورايعاليانق�لابفرهنگي
ب�رايگس�ترشعف�افوحج�ابب�راي
26دستگاهتكاليفيتعيينشدهاست،اما
عمومجامعهتصورميكننداينقانونتنها
برايني�رويانتظاميتكلي�فمعينكرده
است.آياسازمانبس�يجهمدراينرابطه

وظايفيدارد؟
دستگاه ها و نهادهاي مختلفي در حوزه عفاف و حجاب 
فعاليت مي كردند. يكي از اين دستگاه ها ناجا بود و همه 
نيروي انتظام��ي را در نوك موضوع مس��ئله حجاب و 
عفاف مي دانستند. درباره بسيج هم نه از باب اينكه من 
مسئوليت بخشي از سازمان بسيج را عهده دار هستم اما 
واقعاً بسيج سال هاي سال است موضوع عفاف و حجاب 
را در دس��تور كار دارد و در پايگاه ه��اي مقاوم��ت اين 
موضوع دنبال مي شود، اما ما تنها بوديم! كار فرهنگي، 
بينشي و اعتقادي بايد بر يك س��اختار منسجم سوار 
شود و نهادهايي كه در اين زمينه مسئوليت دارند، بايد 

در يك هم افزايي و انسجام در كنار يكديگر قرار گيرند 
و قطعات اين جورچين را تكمي��ل كنند. اگر هر كدام 
از قطعات عملكرد درس��ت خود را نداشته باشند و در 
جاي خود قرار نگيرند، تصوير نهايي ايجاد نمي ش��ود. 
بحث فعاليت فرهنگي هم به همين ش��كل اس��ت. ما 
حس مي كنيم اگر يك موضوع بينشي و ديني مطرح 
مي ش��ود، صرفاً نهاده��اي ديني موظف ب��ه انجام آن 
هستند، در حالي كه بحث هاي بينشي و ديني مي تواند 
بر ساختارهاي فرهنگي و اعتقادي بنشيند و با هم افزايي 
آنها خروج��ي نهايي را به دس��ت آورد ك��ه اين اتفاق 
نيفتاد! يا نهادهاي ديني در موضوع عفاف و حجاب كار 
مي كردند و نهادهاي فرهنگي كمتر ورود پيدا مي كردند 
يا اگر نهادهاي فرهنگي بودند كه مي خواستند اين كار 
را انجام دهند، برخي نهادهاي ديني آن را برنمي تافتند. 
اين هم افزايي ايجاد نشد و ما به شرايط امروز رسيديم. 
در عمليات مواجهه با بدحجابي نيروي انتظامي نوك 

پيكان بود و آن هم با عمليات سلبي !
درصورتيكهازبينوظايفنيرويانتظامي
درمصوبه۴2۷شورايعاليانقلابفرهنگي
تماميوظايفايجابياستوتنهادومورد
سلوليوجودداردكهيكيازآنهاهمگشت

ارشاداس�تكهبهنظرميرسددرشرايط
كنونيجامعهكاركردخودراازدستداده
است،نظرشمادراينبارهچيست.آياامروز
گشتارشادميتواندمانندگذشتهدرحوزه
عفافوحجابمؤثرواقعشوديابايددراين

حوزهبازنگريكنيم؟
براي آنكه قانون اجرايي شود، جامعه پذيري و مقبوليت 
مردم يك نكته اساسي است. هر قانونی حتی اگر درست 
و بجا و مبتني بر واقعيات و نيازهاي مردم باشد اما مردم 
آن را نپذيرند، نمی توان آن را اجرايي كرد! ممكن است 
بفرماييد مگر مي شود مردم نيازشان را متوجه نباشند؟ 

بايد بگوييم بله يك وقت هايي مي شود!
چرا؟

 همين نياز كاذبي كه رس��انه هاي معان��د براي زنان و 
جوانان ما ايج��اد مي كنند، اينها خ��ودش نياز واقعي 
نيس��ت اما مردم مطالبه نياز دارند و ممكن است نياز 
واقعي آنها را وارونه جلوه دهند و برای مسائل واقعی و 
جدی خود اصلًا احساس نياز نكنند! لذا قانونی مي تواند 
در جامعه ای ساري و جاري شود كه آحاد مردم نسبت 
به آن اقبال داشته باشند و آن را بپذيرند. متأسفانه در 
اين زمينه ضمن آنكه صرفاً اقدامات سلبي در موضوع 
حجاب و عفاف انجام ش��ده اس��ت، هيچ گاه نهادها و 
دستگاه هاي فرهنگي ما به درستي پاي كار نيامده اند. 
وزارت ارشاد اما در دولت هاي مختلف با نگاه هاي خاص 
فرهنگي كه هر دولتي داش��ته، در برهه هايی موجب 
شده تا فرهنگ به س��مت ابتذال برود. در حال حاضر 
شما ببينيد س��ريال هاي نمايش خانگي چه وضعيتي 
دارد؛ چه به لحاظ ساختار و داستان و چه به لحاظ نوع 

پوششي كه بازيگران در اين سريال ها دارند. 
بينآنچهدرصداوس�يمابهصورترسمي
پخشميشودوآنچهدرسريالهايشبكه
خانگيكهآنه�متأييدوزارتارش�ادرا
دارد،پخ�شميش�ود،تضادیوجوددارد
كهنوجوانمارادچاريكدوگانگيميكند
كهكداميكازاينرفتارهادرس�تاستو
اگراينپوششمشكلداردچرادرسريال

ش�بكهخانگيبهاينصورتنش�انداده
ميشود.نظرشمادراينرابطهچيست؟

بله همين طور است، علاوه بر اين آموزش و پرورش ما 
هم قصور كرده اس��ت. اگر شما كتب آموزشي مدارس 
را ملاحظ��ه بفرماييد، مي بينيد كه نمادهاي ارزش��ي 
رفته رفته رو به حذف ش��دن بودند يا حتي بحث هاي 
پوشش و اعتقادي رو به افول گذاشته شد و متأسفانه 
كم توجهي مربيان و معلمان نس��بت به مسئله عفاف 
و حجاب را ش��اهد هس��تيم. اين موضوع��ات كمتر از 
سوي معلمان و مربيان به دانش آموزان بيان مي شود. 
وزارت ارش��اد، بخش هاي فرهنگي، سازمان تبليغات، 
صدا وسيما، وزارت ورزش و جوانان و وزارت گردشگري 
تم��ام اينها نقش ه��ای فرهنگي دارند و ما ش��اهد آن 
هستيم كه در حوزه هاي فرهنگي و فضاسازي كم كاري 
كرده اند. به طور مثال در حوزه گردشگري در حال حاضر 
ش��اهد برخي رفتارهاي ناهنجار در اماكن گردشگري 
هستيم، اين در حالي است كه وزارت گردشگري بايد 
برنامه ريزي داشته باشد تا فضا را به شكلي ايجاد كند كه 
هم كار فرهنگي انجام شود و هم رفتارهاي ناهنجار در 

چنين فضاهايي اتفاق نيفتد. 
بنابراين می بينيد كه با تحقيق در موضوعات با واكاوي 
وظايف دس��تگاه ها و نهاده��اي فرهنگ��ي از آموزش 
و پرورش گرفته تا وزارت ارش��اد و س��اير دس��تگاه ها 
مي توانيم متوجه ضرورت تصويب مصوبه 427 شوراي 
عالي انقلاب فرهنگي بشويم و اينكه اگر اجرايي شده 
بود، ش��اهد ش��رايط كنوني جامعه نبودي��م يا بخش 
عمده اي از وظايف در حوزه عف��اف و حجاب به وزارت 
صنعت، معدن و تجارت بازمي گردد، چراكه اين سازمان 
مس��ئول حوزه توليد البسه و مد و پوش��اك است، اما 
كم كاري هاي صورت گرفته در اين حوزه موجب شده 

است ما با بحران بدحجابي مواجه شويم. 
پسبحرانامروزدرحوزهعفافوحجابرا

ناشيازهمينكمكاريهاميدانيد؟
بله، اين موضوع جدي گرفته نش��د و ب��ه تعبير بهتر، 
اراده اي ب��راي انج��ام مطالبات مطرح ش��ده در قانون 
بستر شفاف حجاب وجود نداشت و ما گرفتار فضاهاي 
سياس��ي ش��ديم. وقتي امر مهمي م��ورد بي توجهي 
قرار مي گيرد، به مرور زمان ب��ه يك ناهنجاري تبديل 
مي شود كه براي از بين بردن اين ناهنجاري بايد عده 
زيادي وقت بگذارند و هزينه هاي زيادي صرف شود تا 
تازه بخواهيم به وضعيت سال هاي گذشته برسيم نه به 

يك وضعيت ارتقايافته!
خانمبيابانيآياازنس�لام�روزبايدقطع
اميدكنيمونميتوانيمآنهارابهريلانقلاب

بازگردانيم؟
ما نيازمند كار فرهنگي درس��ت و برنامه ريزي ش��ده 
هستيم. به طور نمونه سرود »سلام فرمانده« نشان داد 
اين قابليت در بين كودكان ما وجود دارد كه پاي نظام 
و اسلام بيايند و خالي از تفكرات و بينش الهي نشده اند 
و همچنان ما اين قدرت فرهنگي و انس��جام را داريم، 
فقط بايد در حوزه هاي فرهنگ��ي و هنري برنامه ريزي 

و كار كنيم. 

شوراي عالي انقلاب فرهنگي هم در  اجراي قانون عفاف و حجاب
 قصور كرده است

قانونهنگاميميتوانددر
جامعهايساريوجاريشودكه
آحادمردمنسبتبهآناقبال
داشتهباشندوآنرابپذيرند.

متأسفانهدراينزمينهضمنآنكه
صرفاًاقداماتسلبيدرموضوع

حجابوعفافشدهاست،هيچگاه
نهادهاودستگاههايفرهنگي
مابهدرستيپايكارنيامدهاند.
وزارتارشادامادردولتهاي

مختلفبانگاههايخاصفرهنگي
كههردولتيداشته،دربرهههايي

موجبشدهاستفرهنگبه
سمتابتذالبرود

اجرايقانوننيازمندمقبوليتاجتماعياستواينمقبوليتاجتماعيباكارفرهنگي
بهدستميآيد.مسئلهحجابوعفافهماگرچهامريفطرياستوهمهانسانها
طبقفطرتالهيخودبهسمتپوش�شوحياگرايشدارند،اماكمكاريهادرحوزه
فرهنگوبينشوتعميقباورهايدينيوارزش�يدركنارتلاشسازماندهيش�ده
درفضايمجازيوشبكههاياجتماعيموجبشدهاس�تدرحوزهحجابوعفاف
ش�اهدوضعيتكنونيباش�يمودرجامعهب�ازن�انودخترانيمواجهش�ويمكهبه

صراحتبهبدحجابيوحت�يبيحجابيتظاهرميكنند.حج�ابوعفافموضوعي
فرهنگياس�توبيتردي�دبيتوجهيبهزمينهه�ايفرهنگيپذي�رشاينمقوله
دينيموجبش�كلگيريش�رايطكنونيجامعهشدهاس�ت.ايندرحالياستكه
س�ال138۴ش�ورايعاليانقلابفرهنگيباعنايتبهتحكيمبنيانهايفرهنگي
براياجراييش�دناينواج�بديني،مصوب�ه۴2۷وقانونراهكارهايگس�ترش
فرهنگحجابوعفافراتصويبكرد؛قانونيكههيچگاهبهدرس�تياجرايينشد.

يكيازدس�تگاههاييكهدراينقان�ونتكاليفيدرحوزهعف�افوحجاببرعهده
دارد،سازمانبسيجاست.ازسويديگربس�يجهموارهدرنقشمطالبهگريحاضر
شدهاستوانتظارميروددراينحوزهنيزوظايفدس�تگاههاراازآنهامطالبهكند.
آنچهدرپيميآيدگفتوگويمابامينابياباني،رئيسس�ازمانبس�يججامعهزنان
درخصوصض�رورتتصويبقانونراهكارهايگس�ترشفرهن�گحجابوعفاف
وواكاويعملكرددس�تگاههاازجملهعملكردس�ازمانبس�يجدراينحوزهاست.

گفتوگوي»جوان«بارئيسسازمانبسيججامعهزنان

مهمتري�ندليلاجرانش�دناي�نقانون
نب�ودارادهكاف�يدرمتولي�انام�ربوده
اس�ت.متأس�فانهحجابوعف�افمورد
بهرهبرداريسياس�يقرارگرفتتاحدي
كهمس�ئلهحجابب�هعن�وانگزينهاي
برايجل�بآرايكانديداهاتبديلش�د.
هرگاهسياسيونبهدنبالجلبآرايزنان
بودند،بحثهايپوش�ش،عفافوحجاب
رامط�رحكردن�دوموجبش�دندظلمي
بزرگب�هيكفريض�هالهياتف�اقبيفتد
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زهرا چيذري
  گفت و گو


